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Хто ўпэўнены ў 
атрыманні ўсяго, 
не задаволіцца 
паловай

Юлі Цэзар

ПРАвАПАРушэнне

РэАльны ўдзел

новы фАРмАт

Міф пра адзінства ўлады і народа 
разбураецца…

Афіцыйныя даныя ўдзелу выбаршчыкаў у выбарах дэпутатаў Гарадоцкага райсавета засведчылі, што ў назіраемых акругахяўка 
выбаршчыкаў на 19-29% ніжэй ад яўкі ў 89,3 % па Гарадоцкаму раёну.

“Гарадоцкі веснік” апублікаваў 
даныя аб выніках выбараў 
дэпутатаў Гарадоцкага райсавета. У 
галасаванні па 31 выбарчай акрузе 
ў Гарадоцкі райсавет прыняла ўдзел 
па афіцыйных лічбах участковых 
камісій 16 632 выбаршчыка – 89,3% 
ад агульнай колькасці выбаршчыкаў 
раёна. За выключэннем чатырох 
акругаў лічба ўдзелу вагаецца ад 81% 
да 100%. У духу савецкіх часоў пры 
100% яўцы праведзена галасаванне 
па Віраўлянскай, Гуркінскай, 
Межанскай акругах. Не хапіла 5-6 
выбарцаў, каб 100% яўка была ў 
Дуброўскай і Стадалішчанскай 
акругах.

З гэтых працэнтаў яўкі, 
сімвалізіруючых адзінства ўлады 
і народа, рэзка вылучаецца яўка 
выбаршчыкаў па Ленінскай ( 
70,3%), Езярышчанскай (70,4%)г.п. 

Езярышча і асабліва Чыгуначнай 
(60,2%), Праўдзінскай (60,0) г. 
Гарадка. Галасаванне па гэтых 
акругах праводзілася адпаведна 
на Езярышчанскім і Вакзальным 
участках, дзе прысутнічалі 
давераныя асобы кандыдата ў 
дэпутаты Віцебскага аблсавета 
Алёны Дзейнекі – Алёна Радкевіч 
і Леанід Гаравы, члены  Руху "За 
Свабоду!". Пры гэтым Леанід Гаравы 
зафіксаваў парушэнне працэдуры 
галасавання па месцы знаходжання 
выбаршчыка на Вакзальным 
участку №6. Тут старшыня камісіі 
Андрэй Крыкуноў пасля 16 гадзін, 
калі яўка на ўчастку не дасягала 
і 50%, арганізаваў выезд членаў 
камісіі не паведамляючы аб 
колькасці атрыманых членамі 
камісіі бюлетэняў. Адпаведна ў 
18.00 старшыня не ведаў колькі 

выбаршчыкаў  зафіксавана ў спісе 
для галасавання на даму. У выніку 
пры чатырох выездах пасля 16 
гадзін было дадаткова сабарана 
каля 50 галасоў выбаршчыкаў.

Менавіта назіранне давераных 
асоб спыніла стварэнне міфа пра 
адзінства ўлады і народа на гэтых 
выбарчых участках, тым метадам, 
які назіраўся на Гагарынскім участку 
г. Гарадка. Дзеля павышэння яўкі 
выбаршчыкаў тут члены камісіі, 
парушаючы нормы выбарчага 
заканадаўства, запісалі для 
галасавання на даму ўжо 14 сакавіка 
каля 350 выбаршчыкаў. І гэта пры 
тым, што ў папярэдніх кампаніях 
тут у аналагічным спісе перад 
датэрміновым галасаваннем было 
толькі каля 80-115 выбаршчыкаў.

Ствараемая яўка пад 90% па 
Гарадоцкаму раёну, як і па другіх 

сельскіх раёнах краіны, сведчыць, 
што камісіямі ігнаруецца асноўны 
прынцып дэмакратычных выбараў – 
свабода волевыяўлення грамадзян 
Беларусі. Адпаведна гэтага 
прынцыпа грамадзянін сам вырашае 
– прымаць яму удзел у выбарах 
ці не. Практыка мінулай кампаніі 
засведчыла, што гэты прынцып 
свабоды ігнаруецца дзеяннямі 
участковых камісій пры арганізацыі 
галасавання на даму. Ды і грамадзяне 
самі ведаюць, як арганізуецца і 
датэрміновае галасаванне, калі 
начальнікі настойліва прапануюць 
прагаласаваць датэрмінова сваім 
падначаленым, засведчыўшы 
лаяльнасць існуючаму 
рэжыму. Такімі маніпуляцыямі і 
падтрымліваецца міф пра адзінства 
ўлады і народа.

л. Антонаў

Паўразбураны цэнтр Гарадка сёння 
нагадвае вялікую будаўнічую пляцоўку, 
дзе больш менш актыўна вядзецца 
праца. Сакавіцкая нарада ў кіраўніка 
краіны аб фармаце Дажынак паставіла 
складанае пытанне перад Віцебшчынай. 
Два першых месяца года абласное 
кіраўніцтва актыўна прасоўвала ідэю 
Дажынак у Гарадку, як рэспубліканскага 
свята, да якога павінна рыхтавацца 
уся вобласць. Але наведванне ў 
лютым аргкамітэта “Дажынак -2014” 
нашага райцэнтра засведчыла, што 
зараз рэсурсаў на паўнавартасную 
падрыхтоўку Гарадка да прыёму гасцей 
з ўсёй краіны няма.

Бюджэтныя сродкі для падрыхтоўкі 
Гарадка да Дажынак склалі толькі 
пятую частку неабходных фінансавых 
рэсурсаў для падрыхтоўкі дажыначных 
аб’ектаў. Пры адсутнасці ў бюджэце 
рэзерваў правесці пампезнае свята для 
працаўнікоў вёскі у Гарадку стала не 
реальна.

Нарада ж ў кіраўніка пачалася з крытыкі 
ўтрыманства кіраўнікоў абласцей, 
якія імкнуліся з Менску выцягнуць 
занадта многа грошаў на Дажынкі. У 
гэтым рэчышчы і прагучала прапанова 
арганізацыі віншавання лепшых 
хлебаробаў пасля Новага года ў Палацы 
Рэспублікі. Відавочна стала, што гэта 
павінна быць напачатку 2015 года. І двум 
Дажынкам за 2014 год ужо не бываць.

Зараз яшчэ няма Пастановы Савета 
Міністраў ці зменаў Указа аб фармаце 
Дажынак у Гарадку. Таму нядзельны 
візіт абласных начальнікаў стаў першай 
кропкай у перафарматаванні Гарадка 
са сталіцы рэспубліканскіх Дажынак 
у абласныя. Афіцыйнае рашэнне 
мусіць выйсці цягам красавіка, але ўжо 
кіраўніцтва Віцебшчыны ўзяло накірунак 
на правядзенне ў Гарадку абласных 
“Дажынак”.

Перафарматаванне Дажынак у 
абласныя зменшыць амбіцыі чыноўнікаў 
па перабудове райцэнтра за паўгода. 
Мусіць так і застануцца словамі планы 
А. Косінца аб тым, што у Гарадку 
павінна працаваць дзве з паловай 
тысячы будаўнікоў для падрыхтоўкі 
райцэнтра да свята. Асноўная мэта на 
сёння -- якасна завяршыць рамонт тых 
будынкаў, вуліц якія зараз паўразбураны. 
Вырашыць пытанне рынка у Гарадку. 
Бо раней планавалася рынак у цэнтры 
закрываць 1 красавіка, але на сёння 
рынак працаваў і будзе працаваць далей. 
Толькі ралеты з боку крамы “Калінка” 
будуць перамешчаны на іншае месца да 
гандлвага цэнтра “Гасцінец”.

З традыцыйных жа атрыбутаў 
рэспубліканскіх Дажынак мусіць 
застанецца візіт Аляксандра Лукашэнкі 
на свята працаўнікоў вёскі ў Гарадок і 
канцэрт майстроў мастацтва.

л. Антонаў

30 сакавіка ў нядзелю Гарадок наведалі прадстаўнікі абласных 
структур, каб ацаніць ход будаўнічай працы і паведаміць аб 
змяненні фармата Дажынак у Гарадку.

“дажынкі-2014” у 
фарМаце абласных

У 2012 годзе частку вуліцы 
Савецкая зрабілі пешаходнай зонай 
і абсталявалі прыгожымі ліхтарамі, 
зручнымі скамейкамі. Гэта першая 
спроба надаць еўрапейскасць 
цэнтру Гарадка. Але не прайшло і 
два гады, як у сакавіку невядомыя 
вандалы разбілі шэсць ліхтароў, а 
сёмаму толькі пагнулі абалонку.

Спроба  3 красавіка, ўдакладніць у 
камунальнікаў, калі ж быў здейснены 
гэты акт вандалізму, аказалася 
безвыніковай. Ні ў прыёмнай, ні 
ў дыспетчарскай  Гарадоцкага 
прадпрыемства кацельных і 
цеплавых сетак пра гэты абуральны 
акт вандалізму не ведалі. Не ведаў 
пра гэты акт вандалізму і першы 
намеснік начальніка Гарадоцкага 
РАУС.

Дзіўная сітуацыя. Праводзяцца 
шматлікія нарады па захаванню 
правапарадка на Віцебшчыне і ў тым 
ліку ў Гарадку у межах падрыхтоўкі 
да “Дажынак”. Па Савецкай ходзяць 
шматлікія чыноўнікі Гарадоцкага 
райвыканкама. На пешаходнай 
зоне амаль штодня прыбіраюць 
смецце. Мусіць і па ёй прашлася 30 
красавіка прадстаўнічая дэлегацыя 
віцебскіх чыноўнікаў.

Няўжо ніхто з соцен пешаходаў 
на гэтай частцы вул. Савецкая 
не падымаў вочы на ліхтары? 
Няўжо нас, адвёўшы ад прорвы 
так паставілі на калені, што мы не 
глядзім на неба? Няўжо нас так 
заціснулі праблемамі выжывання, 
што да вандалізму няма ніякай 
справы?

Але ж мусіць ніхто так і не 
паведаміў ні камунальнікам, 
ні міліцыі аб акце вандалізму. 
Падаецца, што гэты участак вул. 
Савецкай не абсталяваны камерамі 
відэаназірання. А між тым была 
адмысловая Пастанова Савета 
Міністраў аб абсталяванні камерамі 
назірання важных грамадскіх 
месцаў.

Будзем спадзявацца, што міліцыя 
знойдзе вандалаў, які нанеслі шкоду 
ліхтарам. І не за бюджэтныя грошы, 
а за грошы злачынцаў будуць 
адноўлены знішчаныя ліхтары.

леанід гаравы
Ад рэдакцыі: Не прайшло і двух 

гадзін пасля з’яўлення нататкі 
на сайце, а частка сапсаваных 
ліхтароў была ўжо адрамантавана. 
Але і па сёння застаецца два 
пабітых ліхтары.

Невядомыя вандалы знішчылі ўжо як мінімум шэсць 
ліхтароў на вуліцы Савецкай, дзе два гады назад была 
абсталяванапешаходная зона.

вандалізМ на вуліцы 
савецкай
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СПАРтыўны Аб’еКт

у цэнтРы ўвАгі

дАбРАўПАРАдКАвАнне

СэРвіС

Гісторыя стварэння ў 
Гарадку Цэнтра алімпійскай 
падрыхтоўкі па зімовых 
відах спорту цягнецца з 
1997 году, калі была прынята 
адпаведная Пастанова Савета 
Міністраў. Аснову алімпійскай 
базы павінны былі скласці 
лыжеролерная траса і ФАК ля 
гатэля на Гагарына.

Але гэтыя планы набылі рух да 
ажыццяўлення толькі восенню 
2012 года, калі віцебскія 
ўлады выказалі жаданне 
арганізаваць у г. Гарадку 
рэспубліканскія “Дажынкі”. 
Адным з анансаваных аб’ектаў 
стала лыжаролерная траса ў 
Вараб’ёвых гарах і неабходнай 
інфраструктурай. Толькі гэтыя 
планы ніхто яшчэ не здольны 
ажыццяўляць, бо па стану на 
пачатак красавіка не было 
ні адвода зямлі ў г. Гарадку 
пад лыжаролерную трасу, 
ні самаго праекта, як няма 
і тэндэра на ажыццяўленне 
будаўнічых прац.

Вырашэння пытання з 
адводам зямлі ўскладняюць 
існуючыя нормы беларускага 

заканадаўства па якіх толькі 
першая асоба краіны можа 
прыняць такое рашэнне. Па 
чутках гэтае пытанне магчыма 
вырашыцца ў бліжэйшыя дні, 
калі Аляксандр Лукашэнка 
падпіша рашэнне аб пачатку 
працы на 127 млрд. руб. Цікава, 
што яшчэ ў 2007 годзе Гарадоцкі 
райвыканкам уключыў частку 
Варабьёвых гор у межы 
Гарадка, вызначыўшы іх 
месцам правядзення масавых 
мерапрыемстваў для апазіцыі. 
Зараз атрымліваецца, што 
пікеты, мітынгі магчыма 
будзе праводзіць толькі на 
спартыўным аб’екце.

Другой праблемай для 
стварэнне аб’екта сусветнага 
ўзроўня з’яўляецца 
адсутнасць на дадзены момант 
праектнай дакументацыі 
на лыжаролерную трасу 
і інфраструктуру, якая 
павінна прайсці ўзгадненні, 
экспертную ацэнку ў эколагаў, 
энергетыкаў, санітарных 
службах і г.д.. І толькі пасля 
гэтага будзе аб’яўлены 
тэндэр на пошук падраднай 

арганізацыі для будаўніцтва 
першай чаргі спартыўнага 
аб’екта. За чатыры месяцы 
неабходна будзе пабудаваць 
лыжаролерную трасу з 
асвятленнем, біятлонны 
стадыён з яго інфраструктурай 
і стварыць магчымасць 
вырабу штучнага снегу 
зімой. Прыблізны кошт гэтых 
першачарговых прац каля 40 
мільярдаў рублёў.

Наколькі гэта ўсё рэальна 
зрабіць да “Дажынак” пакажа 
час. Бо акрамя самаго аб’екта 
павінна быць зацікаўленасць 
жыхароў глядзець 
спаборніцтвы біятланістаў, 
лыжнікаў. Менавіта масавы 
ўдзел гледачоў і дае 
экспертную ацэнку міравага 
ўзроўня аб’екта. Пакуль жа ў 
Гарадку зімовыя спаборніцтвы 
аж рэспубліканскага маштабу 
выклікаюць цікавасць у 10-20 
гледачоў. Мясцовыя чыноўнікі 
ад спорту лічаць непатрэбным 
працаваць над прыцягненнем 
гледача на спаборніцтва ў 
Варабьёвы горы.

леанід гаравы

Аляксандр Косінец ў студзене месяцы абяцаў да “Дажынак” у Гарадку 
пабудаваць фізкультурна-аздараўленчы комплекс ілыжаролерную трасу па 
сусветных стандартах. Але за пяць месяцаў да “Дажынак” яшчэ не гатова 
праектная дакументацыядля аб’екта “сусветнага” стандарту.

да сусветных стандартаў 
за чатары Месяцы…

Гісторыя пабудовы хлявоў 
і гаражоў у мікрараёне 
універсама па вул. Гагарына 
пачынаецца з часоў 
яго забудовы – першай 
паловы 70-х гадоў мінулага 
стагоддзя. Менавіта 
тады каля стацыянарных 
цагляных хлявоў паўсталі 
самаробныя драўляныя 
і металічныя пабудовы. 
Жыццё гэтых некалькі 
дзесяткаў самаробных хлявоў 
пераваліла на пяты дзесятак.

З падобным “шанхаем” 
чатыры гады назад мясцовыя 
ўлады разабраліся на 
пачатку вул. Гагарына, дзе іх 
антысанітарны стан сапсаваў 

падыход да мясцовага 
жылкамгасу. І вось зараз 
аб’яўлена вайна хлявам у 
мікрараёне універсама.

Напачатку красавіка на 
дзвярах пад’ездаў дамоў 
мікрараёна з’явілася аб’ява 
Гарадоцкага прадпрыемства 
кацельняў і цеплавых сетак 
з настойлівай просьбай 
прыбраць незаконна 
пабудаваныя хлявы на працягу 
10 дзён. У адваротным выпадку 
гаспадароў застаўшыхся 
хлявоў чакае штраф у памеры 
10 базавых велічынь.

З гэтай аб’явы зусім 
невядома, калі ж пачынаецца 
гэты час Х? Дадзеная аб’ява 

Гарадоцкае прадпрыемства кацельняў і цеплавых сетак у межах падрыхтоўкі 
да “Дажынак” аб’явіла “вайну” грамадзянам, якія пабудавалі самаўпраўна 
хлявы і гаражы ў мікрараёне універсама па вул. Гагарына. Гаспадарам 
загадана прыбраць незаконныя пабудовы

час аб’яўлення ”вайны” 
не вядоМы…

паўплывала толькі на адзінкі 
свядомых гаспадароў, якія 
пачалі бурыць свае хлявы.

Наогул жа ў гэтым хляўным 
“шанхае” даволі складана 
выявіць гаспадароў усіх 
незаконных хлявоў. Частка 
пабудоў не выкарыстоўваецца 
ўжо не адно дзесяцігоддзе, 
а ў другой частцы гаспадары 
або пакінулі мікрараён, або 
адыйшлі ў лепшы свет.

Таму на заклік камунальнікаў 
адклікнуліся найбольш 
свядомыя ўласнікі, а 
большасць застаўшыхся 
хлявоў давядзецца ліквідаваць 
камунальнікам.

л. Антонаў

Стары мост па вул. Галіцкага, 
які злучае прыватны мікрараён 
вул. Галіцкага, Стараполацкай, 
Зялёнай з цэнтрам горада 
вынес на сябе увесь цяжар 
транспартнага патоку ў 2003 
годзе, калі рэканструіраваўся 
цэнтральны мост праз 
Гаражанку па вул. Невельская 
шаша. Менавіта тады пачалі 
апускацца сваі на якіх 

трымаюцца бетонныя пліты 
маста.

За дзесяцігоддзе стары 
мост праз Гаражанку атрымаў 
значную дэфармацыю – 
асабліва з боку вул. Галіцкага. 
Ды і аўтааматары толькі з 
рызыкай для падвескі могуць 
пераязджаць яго.

Што будзе з мастом, калі праз 
яго паедуць бальшагрузыя 

машыны, прагназаваць 
не бярэцца ніхто. З гэтым 
мастом менавіта той выпадак: 
“Пакуль гром не грымне, то 
мужык не перакрэсціцца”. 
Вось і не хрэсцяцца каторы 
год начальнікі-мужыкі з 
Гарадоцкага райвыканкама, 
пакуль, як кажуць, певень не 
клюне.

л. Антонаў

Да “Дажынак” у Гарадку рамантуюцца дамы і наводзіцца “марафет” на 
цэнтральных вуліцах горада. Пры гэтым за межамі клопату арганізатараў 
“Дажынак” застаецца стары мост праз Гаражанку па вул. Галіцкага.

чарга да аварыйнага 
Маста не дойдзе?

21 сакавіка ў спешцы перад 
галасаваннем на мясцовай 
кампаніі адкрылася крама 
“Еўраопт” па вул. Вакзальная. 
Гэтая крама стала адразу 
папулярнай сярод жыхароў за 
кошт сучаснага абслугоўвання і 
нізкіх коштаў на садавіну.

Аўтааматары без праблем 
даязджаюць за пакупкамі ў 
“Еўраопт”. Праўда, каля яго яшчэ 
няма асфальтавага пакрыцця 
пад паркоўку і над паверхняй 
зямлі выступае каналізацыйны 
люк.

Таксама яшчэ няма магчымасці 
раварыстам прыпаркаваць 
свае ровары, каб іх не скралі 
злодзеі. Але гэта , як кажуць, 
справа вырашальная. Праўда, 
як хутка будуць вырашаны 
гэтыя пытанні, залежыць ад 
адказнасці гаспадароў сеткі 
“Еўраопт” і патрабавальнасці 
мясцовай улады.

Адпаведна ад 
патрабавальнасці мясцовых 
чыноўнікаў залежыць і 
вырашэнне пытання з 
усталяваннем прыпынку для 
гарадскога аўтобуса каля 
“Еўраопта” пры руху з цэнтра 
Гарадка на чыгуначны вакзал. 
Калі, каля малаказавода не было 
“Еўраопта”, то ніякіх праблем 
з прыпынкам маршрутнага 
аўтобуса на ўзбочыне дарогі не 
было. Але зараз каля “Еўраопта” 
пастаянна паркуецца каля 
дзесяці аўто, а меры бяспекі 
дарожнага руху – абсталяванне 
стацыянарнага прыпынку не 

рэалізаваны.
Калі ж пакупнікі набыўшыя ў 

“Еўраопце “ тавары вырашыць 
вяртацца ў цэнтр Гарадка, 
то іх на прыпынку чакае 
арыгінальны расклад. Гэты 
расклад паведамляе калі 
яны могуць… прыехаць у 
“Еўраопт”.

А вось раскладу калі выехаць 
у цэнтр Гарадка на прыпынку 
няма. Гэта канешне дробязь. 
Але яна яскрава характарызуе 
ўзровень культуры працы, 
як аўтатранспартнікаў так і 
мясцовых чыноўнікаў.

л. Антонаў

Адкрыццё крамы “Еўраопт” па вул. Вакзальная 
значна павялічыла рух грамадзян на прыпынку 
“Малаказавод”. Толькі на гэтым прыпынку да 
гэтага часу няма патрэбнага раскладу руху 
гарадскога аўтобуса ў цэнтр Гарадка. І не толькі.

пра расклад 
”шыварат-навыварат” 

на прыпынку…

тРАнСПАРтнАе АбСлугоўвАнне

У межах “аптымізацыі” 
выдаткаў кіраўніцтва 
Віцебскага філіяла Белтэлекам 
спыніла прыём плацяжоў 
за мабільную сувязь ва 
ўсіх сваіх аддзяленнях. 
На Берасцейшчыне гэта 
адбылося яшчэ першага 
сакавіка.

На сёння той, хто плаціць 
за хатнія тэлефоны, а таксама 
за паслугі ZALA, яшчэ месяц 
можа плаціць у сэрвісным 
цэнтру Белтэлекама г. 
Гарадка. З першага траўня і 
гэтыя плацяжы прымацца не 
будуць.

З першага чэрвеня 
аператары, якія працуюць 
на Белтэлекаме, будуць 
звольненыя, а ўсе плацяжы 
будуць прымацца праз 
інфакіёскі ці пошту. Гэта 
датычыцца 30 сервісных 
цэтраў Белтэлекама па 

Віцебскай вобласці.
Таксама кампанія « 

Белтэлекам » у сакавіку 
паведаміла аб павышэнне 
тарыфаў на асобныя паслугі 
электрасувязі:

- З 20 сакавіка 2014 года, у 
адпаведнасці з пастановай 
Міністэрства эканомікі 
Рэспублікі Беларусь № 21 ад 
2014/03/11 года , павышаюцца 
рэгуляваныя тарыфы на 
паслугі электрасувязі ў 
сярэднім на 18 адсоткаў.

- З 26 сакавіку 2014 года 
павышаюцца тарыфы на 
шэраг дадатковых паслуг , што 
аказваюцца РУП "Белтэлекам" 
( паслугі хостынгу , даведачна 
-інфармацыйныя паслугі , CLIP 
і інш ), а з 1 красавіка 2014 года 
- на міжнародныя тэлефонныя 
злучэнні ў напрамку Расіі і 
Украіны ( на 11 адсоткаў )

т. гаражанка

белтэлекаМ 
спыніў прыёМ 

плацяжоў
Пасля галасавання на мясцовай кампаніі з 1 
красавіка аператары Белтэлекам у Гарадку не 
прымаюць грошы за паслугімабільнай сувязі.
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ПАлітвязні гАлоўнАя тэмА

У пятніцу кіраўнік Беларусі 
паехаў у Слуцак, наведаў 
ільнокамбінат і мясакамбінат. 
І зноў абурыўся. Апошнімі 
месяцамі Лукашэнка толькі 
і робіць, што абураецца 
станам эканомікі і 
дзяржпрадпрыемстваў. Пры-
чым абурэньне нарастае 
ў арытмэтычнай, калі не 
геамэтрычнай прагрэсіі.

«Поўны бардак, гаспадара 
няма, нікому гэта, адчуваю, ня 
трэба... Гэта што такое? У нас 
пасьля вайны такога не было!», 
— зрабіў выснову кіраўнік 
дзяржавы падчас наведваньня 
льнокамбінату. Ён, мусіць, не 
здагадваецца, што паставіў 
дыягназ усёй эканоміцы 
краіны, існай сацыяльнай 
мадэлі, абвешчанай кампаніі 
мадэрнізацыі.

Дарэчы, пра апошнюю 
Лукашэнка ўзгадаў на 
льнозаводзе. «Далажыце, 
калі павінна быць скончана 
мадэрнізацыя, дзе новае 
абсталяваньне. Можа, яно 
валяецца, як гэтыя трактары 
і сыравіна», — даручыў 
Лукашэнка старшыні КДК. Ён 
ня ведае, але здагадваецца. 
Дзе ж яшчэ можа быць новае 
абсталяваньне, як не валяцца!

Наведваньне мясакамбінату 
ўвогуле скончылася тым, што 
ён загадаў прыпыніць яго 
працу, бо высьветлілася, што 
тут перапрацоўваюць гнілое 
мяса. «Неадкладна ўдакладніце 
па краіне, ці ёсьць такі бардак 
на нейкіх прадпрыемствах», 
— даручыў Аляксандар 
Лукашэнка. Пытаньне 
рытарычнае. Думаю, адказ 
на яго ведае і сам беларускі 
лідэр. Калі падыходзіць з такім 
крытэрам, то трэба прыпыняць 

У чацьвер Лукашэнка правёў нараду пра стан і пэрспэктывы разьвіцьця 
піваварнай галіны. І абурыўся, што дзяржаўнае прадпрыемства «Крыніца» 
дрэнна працуе і просіць у дзяржавы льготаў.

працу паловы прадпрыемстваў 
краіны.

Такім чынам, дыягназ 
пастаўлены. І зь ім цяжка 
не пагадзіцца. З тым, што 
ў беларускай эканоміцы 
«поўны бардак», згодныя ўсе: 
улада і апазыцыя, беларускія 
і замежныя экспэрты. Дый 
звычайныя абывацелі 
адчуваюць, што ў краіне «нешта 
ня так».

Але што ж рабіць? Рэцэпты 
выздараўленьня, выпісаныя 
Лукашэнкам, добра вядомыя.

Па-першае, загад навесьці 
парадак:

«Да 1 верасьня тут усё 
павінна быць вылізана. Зрабіце 
нармальны льнозавод... За 
месяц навесьці парадак!.. 
Да 1 жніўня павінен быць 
наведзены парадак на ўсіх 
прадпрыемствах... Улетку я на 
такія прадпрыемствы езьдзіць 
ня буду. Але калі з 1 жніўня я, 
ня дай бог, зайду і мне нешта 
не спадабаецца — ведаеш, што 
будзе», — сказаў ён.

Тут, як звычайна, Лукашэнка 
пярэчыць сам сабе, дае 
супярэчлівыя загады. Дык 
парадак навесьці за месяц, да 
1 жніўня ці да 1 верасьня? Як 
можна за 1–4 месяцы навесьці 
парадак, калі гэтага ня здолелі 
зрабіць за 20 гадоў?

Па-другое, дырэктарат 
перасадзіць у турму:

«Распачынайце крымі-
нальную справу і мне 
дакладвайце... Разьбярыцеся 
ў рамках крымінальнай 
справы па ўсіх пытаньнях... Усіх 
вінаватых — у камэру, няхай 
кампэнсуюць шкоду».

Хоць мэтода ня новая, 
але апошнім часам яна 
выкарыстоўваецца ўсё часьцей. 

У дрэваапрацоўчай галіне ўжо 
некалькі начальнікаў сядзяць. 
Дапамагае ня вельмі.

Але турма — гэта ня 
самае страшнае. На Слуцкім 
мясакамбінаце Лукашэнка 
прыдумаў новую, больш 
вытанчаную кару: закарміць 
начальнікаў гнілым мясам. 
«Усё, што сапсавана, хай ядуць. 
Калі пакінуць іх тут, нікога не 
выпускаць — няхай ядуць!» — 
загадаў ён.

Па-трэцяе, зьявіўся новы 
спосаб дэманстратыўнага 
прыніжэньня намэнклятуры 
— накіраваць высокага 
начальніка на даведзенае да 
ручкі прадпрыемства. Гэта 
было апрабавана яшчэ ў 
2012 годзе падчас разборак 
у дрэваапрацоўчай галіне. І 
вось зноў. «З заўтрашняга дня 
накіраваць на прадпрыемства 
(Слуцкі льнозавод. — Аўт.) 
дырэктарам старшыню камітэту 
па сельскай гаспадарцы 
і харчаваньні Менскага 
аблвыканкаму», — загадаў 
Лукашэнка. «Не наведзяце — 
пойдзеце сюды працаваць» (на 
Слуцкі мясакамбінат. — Аўт.), 
— сказаў ён, зьвяртаючыся да 
кіраўніка Менскай вобласьці 
Сямёна Шапіры. І дадаў, што 
гэта тычыцца і прэм’ер-міністра 
зь ягонымі падначаленымі.

Чарговы спэктакль для 
народу атрымаўся. Ягоны 
электарат можа быць 
задаволены, бо любіць, калі 
прэзыдэнт ганяе мясцовых 
начальнікаў. Але эканамічнага 
сэнсу ўсё гэта ня мае. «Поўны 
бардак» — гэта дыягназ, 
ганаровая грамата да 20-
гадовага юбілею.

валер Карбалевіч
svaboda.org

поўны бардак

Апошняя дэнамінацыя 
праводзілася ў 2000 годзе. Тады 
з беларускіх купюраў зніклі 
тры нулі. Зараз незалежныя 
эканамісты, прынамсі, Леанід 
Заіка, выказваюць меркаванне, 
што з заменай грошаў трэба 
крыху пачакаць, — да тае 
пары, пакуль долар не будзе 
каштаваць 10 тысяч рублёў. 
Тады можна будзе зрабіць курс 
рубля да долара альбо адзін да 
аднаго, альбо 1:10. Улічваючы, 
сённяшні курс рубля, такі час 
настане даволі хутка.

Але «кратнасць нулёў» — 
гэта не адзіны фактар для 
дэнамінацыі. Самы асноўны 
паказчык, па меркаванні былога 
старшыні Нацбанка Беларусі 
Станіслава Багданкевіча — 
інфляцыя. Дэнамінацыю варта 
праводзіць толькі тады, калі 
інфляцыя складае 7–8% (а лепш 
— 3–5%) на год, і яна стабільна 
трымаецца ў гэтых межах. Інакш 
і з новымі грашыма будзе тое ж, 
што і са старымі: яны пачнуць 
імкліва «назапашваць» нулі.

А вось з інфляцыяй у нас усё 
складана. Пры планаваным 
паказчыку інфляцыі ў 12% 

за 2013 год насамрэч яна 
склала, па афіцыйных 
дадзеных Белстата, 16,5%. 
Варта адзначыць, што гэты 
паказчык блізкі да прагнозаў 
Міжнароднага валютнага 
фонду, які ў красавіку 2013 
года прадказваў інфляцыю ў 
16,8%. У тым жа прагнозе МВФ 
закладваў і інфляцыю на 2014 
год — 15,5%. Сусветны банк 
прагназуе інфляцыю ў Беларусі 
ў 2014 годзе на ўзроўні 16%.

Беларускі ўрад разлічваў, 
што ў гэтым годзе інфляцыя 
складзе 11%. Але за першыя 
тры месяцы яна дасягнула 3,6% 
— траціну гадавога прагнозу. 
У сувязі з гэтым ва ўладных 
установах бродзіць думка, 
каб скарэктаваць паказчык 
гадавой інфляцыі да «сусветных 
прагнозаў» у 16–17%.

Інфляцыя апераджае 
прагнозы, а значыць, сапраўды 
няма стабільнасці і няма ўмоваў 
для дэнамінацыі.

Эканамічнае становішча 
краіны дыктуе і іншыя 
неабходнасці. За два месяцы 
гэтага года складскія запасы 
на прадпрыемствах Беларусі 

выраслі на 480 мільёнаў 
долараў, і на 1 сакавіка склалі 
80,8% ад сярэднямесячнага 
аб’ёму вытворчасці. То бок, 
наша прадукцыя ствараецца, 
але не прадаецца. Зразумела, 
ствараецца яна за грошы, якія 
потым, у выніку няпродажу, 
мы не атрымліваем. Грошы 
ж трэба аднекуль узяць, і мы 
бярэм іх «з тумбачкі» — імкліва 
скарачаюцца золатавалютныя 
рэзервы краіны.

ЗВР Беларусі скараціліся 
на 428,5 мільёна долараў у 
сакавіку, і на 1 красавіка 2014 
года склалі 5 715,1 мільёна 
долараў. За тры месяцы 
скарачэнне золатавалютных 
рэзерваў склала 935,76 мільёна 
долараў. То бок, «крытычную 
рысу» ЗВР у 8 мільёна долараў 
мы даўно ўжо перасягнулі.

Наш народ, навучаны горкім 
досведам 2011-га года, вельмі 
балюча ўспрыме чарговы абвал 
рубля, асабліва напярэдадні 
прэзідэнцкіх выбараў 2015 
года. Адзінае выйсце з гэтага 
— заняць яго нечым іншым, 
каб ён гэтую дэвальвацыю 
збольшага не заўважыў. Гэта 

магчыма: у мінулы годзе рубель 
«плаўна дэвальваваўся» да 
долара аж на 12%, і ні ў каго і 
думак не ўзнікла, што ідзе нейкі 
анамальны працэс.

Калі, насуперак чаканням 
эканамістаў, сумясціць 
дэвальвацыю з дэнамінацыяй, 
грамадзяне збольшага будуць 
заклапочаныя тым, каб 
пераводзіць грошы ў гаманцы 
ды цэннікі ў крамах са «старых» 

у «новыя» грошы, ды наадварот. 
Прыкладам, пасля дэнамінацыі 
долар стане каштаваць не 10 
«новых» рублёў, а 15 альбо 20: 
ці заўважыць гэта «шараговы 
працоўны», асабліва калі не 
будзе ведаць, колькі ж у краме 
каштуе пляшка «пладова-
выгаднага»?

(скарочана)
Сяргей Пульша

“новы час”

Аляксандр Лукашэнка закрануў тэму магчымай дэнамінацыі ў Беларусі. Па ягоных словах, новыя грошы, «прыгожыя, падобныя 
да еўра» ўжо аддрукаваныя, але для іх уводу патрэбныя «момант, час, каб эканоміка працавала, каб была стабільнасць». Між 
тым, стабільнасці пакуль няма.

дэнаМінацыі не будзе?
 фінАнСы

Ён правёў за кратамі больш 
за 5 гадоў. Раніцай Аўтуховіча 
сустракала каля 30 чалавек. 
Сярод іх - палітыкі Аляксандр 
Мілінкевіч, Павел Севярынец і 
Аляксандр Макаеў.

Нагадаем, што 
прадпрымальнік Мікалай 
Аўтуховіч быў арыштаваны 8 
лютага 2009 года. У траўні 2010-
га за захоўванне і перавозку 
пяці патронаў да паляўнічай 
вінтоўкі Вярхоўны суд 
прыгаварыў яго да пяці гадоў і 
двух месяцаў пазбаўлення волі 
ва ўмовах строгага рэжыму. 
Прадпрымальніка прызналі 
вінаватым па частцы 3 арт. 295 
КК (за незаконныя дзеянні ў 
дачыненні да агнястрэльнай 
зброі, боепрыпасаў і выбуховых 
рэчываў).

Памілавання не прасіў - не 
вінаваты!

Зразумела, што Аўтуховічу 
ў турме не раз прапаноўвалі 
напісаць прашэнне аб 
памілаванні на імя беларускага 
прэзідэнта. Аўтуховіч 
адмаўляўся. У адным з лістоў 
на волю ён аргументаваў гэта 
тым, што мае свае погляды на 
жыццё і ніколі іх не змяняе. «Я 
нічога не рабіў дрэннага для 
Радзімы і народа, не парушаў 
ніякіх законаў, чаму я павінен 
звяртацца з прашэннем?» - 
абураўся тады прадпрымальнік.

Сёння, падчас размовы з 
журналістамі, ён патлумачыў 
свае паводзіны тым, што не 
супрацоўнічае і не ўваходзіць у 
змову з тымі, хто яго пасадзіў. «Я 
прыехаў і адразу сказаў, што на 
гэтую ўладу працаваць не буду», 

- як адрэзаў, Аўтуховіч.
Дарэчы, датэрміновае 

вызваленне прадпрымальніка 
не адбылося, таму што ён 
адмовіўся падпісваць паперу 
аб «правапаслухмяных 
паводзінах», не стаў 
супрацоўнічаць, «злосным 
парушальнікам» лічыўся 
першапачаткова.

Мікалай Аўтуховіч лічыць 
сваю невінаватасць відавочнай 
і мае намер дамагчыся, каб 
усе прызналі - яго пасадзілі 
«ні за што, ні за што забралі 
маёмасць, ні за што пакаралі 
сям'ю». Крымінальная справа 
за «афіцыйна набытыя» 
патроны? Няма. Максімум - 
адміністрацыйнае пакаранне .

Сваю «пяцігодку» былы 
палітвязень тлумачыць проста: 
у Беларусі «такая сістэма ўлады»: 
«Яны не хочуць самі сядзець у 
турме, таму саджаюць тых, хто іх 
выкрывае».

2292 лісты!
Па словах Аўтуховіча, выжыць у 

турме яму дапамагла велізарная 
падтрымка з волі - 2292 лісты ад 
сяброў, блізкіх і зусім незнаёмых 
людзей. Праз перапіску ён 
знайшоў шмат аднадумцаў. 
Паводле яго слоў, калі б ніхто не 
пісаў, было б значна цяжэй .

У турме «трэба быць сабой 
і заставацца чалавека», 
перакананы былы палітвязень. 
Ён неаднаразова казаў як 
сакамерніка, так і ахове, што 
паступаць трэба так каб ўчынкі 
былі бачныя ўсі, але каб за іх 
ніколі не было сорамна».

захар шчарбакоў
белАПАн

8 красавіка, у 7 гадзін 55 хвілін з гарадзенскай турмы 
№1 быў вызвалены 51-гадовы прадпрымальнік 
з Ваўкавыску Мікалай Аўтуховіч. Раней ветэрана 
афганскай вайны і грамадскага актывіста права-
абарончыя арганізацыі прызналі палітвязнем.

палітвязень 
выйшаў на свабоду
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белАРуСь і Свет

 РэхА тРАгедыі

За резолюцию Генеральной 
ассамблеи ООН проголосовали 
100 стран, 58 воздержались, 11 
высказались против — то есть, 
по сути, в поддержку российской 
аннексии Крыма. 

Из СНГ на стороне Москвы 
выступила еще Армения, которую 
сейчас сватают в Таможенный 
союз. Остальная компания и вовсе 
живописна: Боливия, Куба, Северная 
Корея, Никарагуа, Судан, Сирия, 
Венесуэла и Зимбабве. 

долго вилять не получилось 
Ранее в этот же день посол России 

Александр Суриков на пресс-
конференции в Минске поблагодарил 
Лукашенко за его позицию по Крыму. 
Имеется в виду недавнее заявление 
белорусского руководителя, что 
«Крым де-факто сегодня — часть 
России». 

Это признание, от которого 
белорусское руководство долго 
ускользало, привело к отзыву из 
Минска украинского посла. Зато 
дипломатия большой восточной 
соседки, как видим, снисходительно 
похлопала белорусского союзника 
по плечу: так держать! 

И вот — новая пляска под 
дудку Москвы в крымском 
вопросе: голосование против 
территориальной целостности 
Украины. Теперь отношения Минска 

с Киевом омрачаются еще сильнее. 
Можно предвидеть, что 

белорусские власти попытаются еще 
высказываться в духе «и вашим и 
нашим», говорить некие приятные 
слова украинцам, чтобы смягчить 
впечатление от «прогибов» перед 
Москвой. Но «возможности для 
маневра у Лукашенко сужаются», 
подчеркивает политолог Виктор 
Мартинович. 

В украинском контексте важны 
не слова, а действия, отметил он в 
комментарии для Naviny.by. Между 
тем, считает собеседник, белорусское 
руководство совершило уже два 
явных действия в поддержку России: 
сначала приняло у себя ее авиацию, 
а теперь вот — поддержало ее 
агрессию в ООН. Эксперт минского 
аналитического центра «Стратегия» 
Валерий Карбалевич считает, что 
актами поддержки российской 
аннексии «официальный Минск 
сделал свой выбор». «Теперь из этой 
колеи не выпрыгнуть. В критические 
моменты голос белорусских властей 
будет звучать в унисон с российским», 
— сказал аналитик в комментарии 
для Naviny.by. 

По его мнению, сейчас самосто-
ятельный западный вектор внешней 
политики официального Минска 
практически отпадает: «Беларусь 
заняла свое место в окопах холодной 

войны». 
Пряников у Путина все меньше 
Между тем большой вопрос 

— насколько щедро будет 
вознаграждена союзническая 
верность Лукашенко. С одной стороны 
— да, отпал в качестве конкурента 
за российские субсидии Виктор 
Янукович. Но с другой стороны, у 
Москвы отпадает стимул делать из 
Беларуси этакую рекламную витрину 
для Украины, как это было, пока ее 
пытались заманить в Таможенный 
союз. 

А самое главное — российская 
экономика буксует, крымская же 
авантюра может и вовсе пустить 
ее под откос. Во всяком случае, 
пряников у Путина будет становиться 
все меньше. 

А еще Россия может сделать финт 
ушами и для компенсации своих 
потерь поднять налог на добычу 
полезных ископаемых, что автоматом 
поднимает и входящую цену на 
энергоресурсы для Беларуси. 

Так что чистого выигрыша Минск не 
получит в любом случае. А может и 
вовсе остаться с носом. Независимые 
белорусские экономисты более, чем 
дипломатичным пассажам господина 
Сурикова, склонны внимать свежему 
заявлению первого вице-премьера 
России Игоря Шувалова: «Россия, 
Беларусь и Казахстан настолько 

далеки от понимания в вопросе 
свободы торговли по ряду товаров, 
что разрешение этих разногласий 
может быть вынесено за скобки при 
подписании договора о Евразийском 
экономическом союзе в мае 2014 
года». 

Ранее замминистра финансов 
России Сергей Шаталов в интервью 
Рейтер огласил подсчеты: субсидии, 
которые Россия предоставляет 
Беларуси и Казахстану, в случае 
отмены торговых квот и других 
ограничений вырастут в пять раз, до 
30 миллиардов долларов в год. «Это 
много, — без обиняков резюмировал 
Шаталов. — Поэтому надо искать 
решения, в том числе политические». 

Иначе говоря, Москва, у которой 
казна теперь не в лучшем виде, 
стала скрупулезно считать копейки. 
А что будет, когда в российских 
финансах пробьют новые бреши 
расходы на Крым да последствия 
западных санкций?  Короче, надежды 
Минска выторговать выгодные 
условия вхождения в Евразийский 
экономический союз становятся все 
более шаткими. А вот издержки от 
вступления в холодную войну на 
стороне Москвы придется хлебать 
большой ложкой. 

(сокращено)
Александр КлАСКовСКИЙ

белАПАн

Вечером 27 марта Беларусь проголосовала в ООН против резолюции о территориальной целостности Украины. Поскольку 
Александр Лукашенко заявлял ранее о поддержке этой целостности и вообще явно не хотел портить отношения с Киевом, 
напрашивается вывод: на Минск сильно надавили. Догадайтесь с трех раз, кто. 

беларусь сплясала под Московскую дудку 

В канун годовщины теракта, 
который произошел 11 апреля 2011 
г.,  «Салідарнасць» поговорила с 
Любовью Ковалевой из Витебска о 
том, что она делает для реабилитации 
сына, кому был выгоден взрыв 
в метро, и почему так поспешно 
расстреляли осужденных за теракт.

— Любовь Ивановна, после 
расстрела Влада вы сказали о 
том, что живете ради того, чтобы 
реабилитировать сына. Какие шаги 
вы предпринимали в течение двух лет 
после казни, и что из этого вышло? 

— Исчерпав законные возможности 
добиться справедливости в Беларуси, 
я написала в Комитет ООН по 
правам человека жалобу, в которой 
указала нарушения уголовно-
процессуального кодекса во время 
проведения следствия и суда. 
Комитет неоднократно обращался к 
белорусским властям с просьбой не 
приводить приговор в исполнение.

...Влад не дожил до того дня, когда 
Комитет вынес решение по делу. 
Было установлено, что белорусское 
государство нарушило право на 
жизнь Влада. Кроме того, Комитет 
зафиксировал ряд нарушений, 
допущенных в ходе следствия и 
суда.

К сожалению, наш суд и государство 
игнорируют решение Комитета ООН 
по правам человека, мотивируя это 
тем, что решения Комитета носят 

рекомендательный характер.
Недавно мы с дочерью обратились 

в Генпрокуратуру с заявлением 
о возбуждении производства 
по делу Владислава Ковалева в 
связи со вновь открывшимися 
обстоятельствам. Нам ответили, что 
те соображения Комитета по правам 
человека, которые содержали оценку 
обстоятельств исследованных и 
оцененных судом при рассмотрении 
уголовного дела, не являются 
основанием для пересмотра и 
возобновления дела. Это решение 
мы будем обжаловать.

Я не остановлюсь... Государство 
приложило максимум усилий, чтобы 
оговорить ребят, расстрелять их 
вместо тех людей, которые должны 
были отвечать за это преступление. 
Сейчас они ни за что не признаются, 
что уголовное дело было 
сфабриковано. Не назовут имена тех, 
по чьему указанию все это делалось. 
Нужно, чтобы люди не забывали о 
том, что были убиты невиновные. 
Мы будем напоминать им об этом. Я 
понимаю, что власти хочется об этом 
скорее забыть. Но этого не будет.

...До теракта в метро я не знала, 
что у нас в стране существует 
смертная казнь. Я одна поднимала 
двоих детей. Когда мне было что-то 
смотреть, читать? А по телевизору 
об этом не говорили. Сколько людей 
было приговорено, а кто знал об 

этом? Думаю, что и сейчас те, кто 
не читает новости в интернете, не 
догадываются о существовании в 
Беларуси смертной казни.

— Как вы думаете, почему так 
поспешно приговор был приведен в 
исполнение? 

— Дима Коновалов и Влад были 
свидетелями фабрикации уголовного 
дела.

— За эти два года открылись ли 
какие-то новые обстоятельства в 
деле, которые могут красноречиво 
свидетельствовать, что ваш сын 
и Дмитрий Коновалов были 
невиновны? 

— Это обстоятельства, 
установленные Комитетом ООН 
по правам человека. Материалы, 
переданные в Комитет, были 
выписаны из уголовного дела. Среди 
нарушений, названных Комитетом, 
— пытки, нарушение принципа 
презумпции невиновности. Во время 
следствия и судебного процесса 
должностные лица страны выступали 
с публичными заявлениями о том, 
что Влад и Дима виновны, что это они 
совершили теракт.

Кроме того, во время судебных 
заседаний к Владу не допускали 
адвоката. Они только пару раз 
встречались. В суде могла работать 
только сторона обвинения, все 
ходатайства со стороны защиты 
отклонялись.

Мать приговоренного к расстрелу Владислава Ковалева до трагедии в минском метро не знала, что в Беларуси существует 
смертная казнь. 

власти не признаются…

— Родные погибших в теракте 
поддерживали вас? 

— Конечно. Мы разговаривали в 
суде. Я чувствовала, что не одна. Горе 
нас объединяло.

— Когда с твоими близкими 
случается горе, задаешься вопросом: 
за что? Как вы считаете, почему 
именно Влад стал еще одной жертвой 
трагедии? 

— Влада к этому делу привязали, 
потому что у них на Диму не было 
никаких доказательств – абсолютно 
ничего. Влад должен был давать 
показания против Димы. Это 
был единственный свидетель 
обвинения… …Влад не стал играть 
роль, которую отвело ему следствие, 
и поплатился за это жизнью.

— Чувствуете ли вы присутствие 
Влада? Снится ли вам сын? 

— В снах он приходит. Обычно в 
хорошем настроении. Бывает, Влад 
торопится, говорит, что некогда ему. 
Бежит куда-то. Не думаю, что ему там 
плохо. Но все равно мне не хочется 
верить в то, что его нет... (Плачет). До 
сих пор не выдали тело Влада. Мы не 
знаем, где он похоронен. Этому нет 
никакого разумного объяснения. ...Я 
не могу понять, кому стало легче от 
того, что расстреляли невиновных 
людей.

(сокращено)
татьяна гусева

http://gazetaby.com


